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I medfør af § 36 i Forretningsorden for Inatsisartut fremsættes hermed følgende forslag til 

forespørgselsdebat: 

 

Forslag til forespørgselsdebat om hvorvidt befolkningen har ret til at blande sig direkte i 

samfundsejede selskaber 

 

(Medlem af Inatsisartut Jens Napaattooq, Naleraq) 

 

Selvstyreejede virksomheder er samfundsejet. Er det ikke på tide at vi giver samfundet flere 

muligheder til at blande sig mere direkte i deres ejendele? 

 

Nogen i samfundet ved ikke engang at de er medejere. Jeg vil gerne høre hvad det er vi kan gøre, for 

at give større ejerskabs- og indflydelsesfølelse. 

 

Skal befolkningen blande sig mere i deres ejendele? Skal vi køre efter de samme begrænsninger? Hvor 

skal vi sætte grænsen? 

 

Det forlyder at der er armslængdeprincip gældende til Selvstyreejet selskaber, såsom Naalakkersuisut 

tit siger i § 37 besvarelser1. Med omvendt sker der også direkte indblanding i vores selskaber. 

 

I anledning af Royal Greenlands kommende generalforsamling i år 2024, meddelte Formanden for 

Naalakkersuisut officielt følgende, og jeg citerer: 

 

“Royal Greenland ejes af befolkningen i Grønland og skal tage udgangspunkt i dette både, hvad angår 

produktioner og ledelse og Naalakkersuisut vil til generalforsamlingen komme med sine krav.”2 citat 

slut. 

 

Derved blander Naalakkersuisut direkte til ”ledelsen” og kan finde på at kræve noget. 

 

Nu når Naalakkersuisut kan gøre det, er det ikke på tide at befolkningen skal kunne blande sig mere 

direkte? 

  

 
1 For eksempel i § 37, nr. 16-2024, besvarelse af spørgmål 4 
2 https://naalakkersuisut.gl/Nyheder/2024/05/0305_royal_greenland?sc_lang=da 

https://naalakkersuisut.gl/Nyheder/2024/05/0305_royal_greenland?sc_lang=da


 
 

Vi fra Naleraq har tidligere, flere gange, klart meldt ud om vores krav til samfundsejet 

bestyrelsesposter; at de skal være ”kalallit”. 

 

Vores nabolande, såsom Canada, har udelukkende Inuit folk som besætter bestyrelsesposterne 

igennem direkte valg til deres folkeejet selskaber, såsom selskabet i Nunavut “Nunavut Tunngavik 

Inc.”3, og selskabet i Nunavik “Makivvik”4. 

 

Disse områder har ellers et mindre befolkningstal end Grølnand, alligevel vælger de udelukkende 

bestyrelsesmedlemmer imellem dem selv. 

 

Kan det være passende at vi indfører mere direkte valg til bestyrelsesposter til samfundsejede 

selskaber i Grønland?  

 

Derfor vil jeg gerne høre Inatsisartut om, der er noget vi kan gøre i fællesskab, med håb om en god 

debat, og at Naalakkersuisut har en konstruktivt løsningsforslag. 

 
3 “All eight members of the NTI Board of Directors are directly elected by Inuit …” 
https://www.tunngavik.com/about/board-of-directors/ 
4 “The five-member Makivvik executive and 16 members of the board of directors (BOD) are elected by the Inuit residents 
of Nunavik.” https://www.makivvik.ca/corporate/history/makivik-corporation/ 

https://www.tunngavik.com/about/board-of-directors/
https://www.makivvik.ca/corporate/history/makivik-corporation/

